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skich, obliczane bę
dą podług kursu 
złotego  i r a n k a 
ustalonego przez 
Ministra Skarbu.
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a r  T A N I  O P A Ł
na zimę mieć będzie ten, kto kupi węgiel w czasie le
tnich miesięcy i to węgiel w najlepszym gatunku, który 
się całkowicie spala (znikoma ilość popiołu) i nie pozo
stawia masy popiołu, żużli lub niedopałków: 2 k o rce
teg o  n e jlep szeg o  w ęgla  za stą p i 3 lub naw et 4  

k o rce  w ęg la  z  innych i g o rszy ch  kopalń .

Ten dobry i twardy (bez m iału) węgiel 
otrzymać można z kopalni „HR. R EN AR D ”.

Węgiel z kopalni „Hr. Renard
SPROWADZA

HURTOWNIA OPALOWA
NI. NAPIÓRKOWSKI

WE WŁOCŁAWKU, UL. KALISKA Nr. 17, TELEFOH Np. 209.

Za w ęgiel iq rr  R e n a r d ”  Hu5tow ni? O p a lo n a  z kopaln i • t t C l l d i  LI o trzy m ała  szereg
licznych  podziękow ań od pow ażnych Insty tuc ji i osób.

Aby o trzym ać l T r  R e n a r d ”  *  e *®rłW,e “  trz e b * już 
w ęgiel z kopaln i • a c u f l l  w  zam aw iać w maju.

ŁASKAWE ZAMÓWIENIA NA WĘGIEL

z kopalni „Hr. Renard” z wysyłką w czerwcu
PRZYJMUJE

Hurtownia ©palowa

11

we W łocław ku, ulica Kaliska 17, telefon 209
w godzinach biurowych t. j. od g. 9 rano do g. 6 p. p.

W węgiel zkopalni „ H r .  R e n a r d ”
zaopatrywane są przez HURTOWNIĘ OPAŁOWA 
następujące składy d e t a l i c z n e j  sprzedaży:

1. St. Lewandowski, ul. Królewiecka Hr. 30.
.2. Kooperatywa „OGNIWO” przy fabryce Ferd. Bohm & Co, ul. Toruńska Nr. 7.

Każdą pewność człowiek sam z siebie wydobyć 
musi; przekonania mistrz najbieglejszy w serce nie 
wieje. Narcyza

Sejm, Senat i Rząd.
Z komisyj sejmowych.

Sejmowa komisja skarbowa
w dniu 20 bno. pod przewodnictwem 
p. Byrki przystąpiła do obrad nad 
projektem ustawy o opłatach stem
plowych. Referat wygłosił p. Cheł
moński, poczem odbyła się ogólna 
dyskusja, w toku której zabrał głos 
p. Łypacewicz, wykazując, że pro 
jekt rządowy pod względem swej 
konstrukcji jest zbyt skomplikowany, 
co uniemożliwia orientację i łatwe zro
zumienie, dla szerokiego ogółu płat
ników. P. Łypacewicz przedstawił 
nowy projekt, mieszczący się na u  
stronach, opracowany przez rzeczo
znawców i wniósł o wybór podko
misji, któraby się zajęła szczegóło- 
wem opracowaniem projektu ustawy

stemplowej. Wniosek ten uchwalono
1 do podkomisji zostali powołani: pp. 
Łypacewicz (Wyzw.), Michalski (Ch. 
D.), Chełmoński (ZLN.) i Schreiber 
(Koło żyd.). Podkomisja ma w ciągu
2 tygodni przedstawić na plenum ko
misji odpowiednio przerobiony pro
jekt ustawy stemplowej. (Pat.)

Z komisji skarbowej.
Warszawa, 20. 5- (Pat.) Sejmowa 

komisja skarb, pod przewodnictwem 
pos. Byrki (Piast) przystąpiła do 
obrad nad projektem ustawy, o opła
tach stemplowych. Po krótkim refe
racie sprawozdawcy pos. Chełmoń
skiego Z . L. N. wyłoniła się ogólna 
decyzja w czasie której pos. Łypace
wicz przedstawił nowy projekt ustawy

Decydująca chwila!
Zbliżają się już wybory do Kasy Chorych. Każdy 

z mieszkańców, podlegający opodatkowaniu przez tą in
stytucję, dostatecznie rozumie doniosłość nadchodzą
cych wyborów i dostatecznie jest uświadomiony o wa
dliwości dotychczasowego ustroju Kasy Chorych. Dąż
my więc do naprawy i uzdrowienia tych stosunków, a to 
osiągnąć możemy przez szczęśliwie wybrany zespół ludzi, 
którzyby rzeczywiście mieli na uwadze dobro ubezpie
czonych w Kasie pracowników i robotników

Należy więc gruntownie stosunki te uzdrowić, gdyż 
do tej pory, jak to wszyscy widzimy, żle się dzieje. 
Głosujmy więc wszyscy na listę osób, usposobionych 
narodowo i po chrześcijańsku!

mieszczący się na i i  stronach osza
cowany przez znawców i wniósł o 
wybór podkomisji któraby się zajęła 
szczegółowem opracowaniem projektu 
ustawy stemplowej. Wniosek posła 
Łypacewićza uchwalono i dokonano 
wyboru podkomisji do której weszli: 
p. Łypacewicz (Wyzw.), Michalski 
(Ch. N.), Chełmoński (Z. L. N.), 
Sckreiber (Koło żyd.). Podkomisja 
ma w ciągu 2 tygodni przedstawić 
plenum komisji odpowiednio przero
biony projekt ustawy stemplow.

Z komisji prawniczej.
Warszawa, 20.5 (Pat.) Na dzisiej- 

szem posiedzeniu sejmowej komisji 
prawniczej zgłoszone zostały do p. 
min. sprawiedliwości 3 interpelacje: 
pos. Pużak P.P.S. interpeluje w spra
wie wykonania ustawy z marca 1923 
o wymianie więźniów między Rosją 
a Polską, wykazując że aczkolwiek 
ostatnia ustawa amnestyjna nie obej
muje komunistów, to jednak komu
niści zasądzeni w Polsce w drodze 
wymiany uzyskują zupełną wolność 
a inni więźniowie polityczni cierpią. 
Pos Podhorski (Klub Ukr.) interpelo
wał w sprawie dochodzeń policyjnych 
w związku z przygotowanym zama
chem na Wołyniu. Pos. Lieberman 
(P. P. S.) zgłosił interpelacje w spra
wie zatwierdzenia wyroku śmierci na 
komunistę Engla. Częściowych wyjaś
nień w sprawie interpelacji pos. Pu- 
źaka przedstawił przedstawiciel min. 
sprawiedl., p. Kuczyński, naczelnik 
wydziału prawa karnego i admini
stracyjnego, w temże ministerstwie.

Ćo się zaś tyczy pozostałych inter
pelacji, komisja postanowiła zaprosić 
p. m in.. sprawiedliwości Wyganow- 
skiego na najbliższe posiedzenie cê  
lem udzielenia wyjaśnień. Poczem 
przystąpiono do ustawy karno-skarbo
wej, Po releracie wicemin. skarbu 
Markowskiego wyłoniono podkomisję 
w skład której weszli pp. Manaczyń- 
ski (Z. L. N.), Marek (P. P. S.), Sora- 
merstein (Kolo żyd.), M. Kadłubow- 
ski (Z. L. N.), Wildner dla opraco
wania projektu ustawy i przedłożenia 
sprawozdania komisji. Następnie po 
referacie pos. Liebermana komisja u- 
chwalila projekt ustawy o rozciągnię
ciu mocy obowiązującej ustawy o try
bunale Administracyjnym także na 
wyjewództwo śląskie.
Z Komitetu Politycznego Rady 

Ministrów.
W związku z wiadomościami o 

wzmożeniu się bandytyzmu na po-

Dzisiejszy numer zawiera:
Sejm, Senat i Rząd. — Docydująca 

chwila! — Z Rady Miejskiej. — W odcinku: 
KS. ST. MACIĄTEK: Słowik nad Wilejką. — 
Powrót Najdostojniejszego Pasterza^ — 
Herriot zdecydował się utworzyć gabinet. — 
Źródła siarczane „Wieniec”. — X. CHAR- 
SZEWSK1: Korespondencja z Górnego Szpe- 
tala. — Dr. W. PIASECKI: W sprawie gos
podarki miejskiej. — Kronika miejscowa 
i z okolic. — Depesze. — Różne. — Ogło
szenia.

graniczu litewskiem i zaniepokojeniu 
wywolanem wśród ludności miejsco
wej odbyło się w dniu 20 b* m. po
siedzenie komitetu politycznego Rady 
Min. w celu podjęcia niezwłocznych 
zarządzeń zaradczych. Ponieważ przy
gotowana już, jak wiadomo, należyta 
organizacja służby bezpieczeństwa 
kadr policyjnych w pasie pogranicz
nym nie została jeszcze w pełni wpro-

* wadzona w życie, wskutek czego po
sterunki policyjne przez pewien czas 
nie będą jeszcze w stanie odpierać 
należycie napadów większych band 
w rodzaju ostatnio sygnalizowanych, 
zaszła konieczność wezwania na ten 
czas współdziałania wojska. Wobec 
powyższego gen. dyw. Rydz Śmigły, 
inspektor armji w Wilnie otrzymał 
instrukcję polecającą podległym mu 
oddziałom wojskowym współdziałanie 
z władzami bezpieczeństwa w pasie 
pogranicznym dla należytego zabez
pieczenia go przed napadami uzbro
jonych band wzdłuż granicy ziemi

1 wileńskiej oraz woj. Białostockiego
* i Nowogródzkiego.

Pensje za »Virtuti Militari«.
Prezes Rady Min. p. Wł. Grabski 

w sprawie wypłat odznaczonym „Vir- 
tuti Militari« oświadczył, że pensja za 
rok bieżący będzie kawalerom tego 
orderu wypłacona w gotówce. Co 
do pensji zaległej, to będzie ona wy
płacona w bonach skarbowych.

Jednakże tym kawalerom >Virtuti 
Militari«, którzy jak np. osadnicy i in
walidzi, znajdują się w ciężkich wa* 
runkach finansowych, zapewniono 
możność zastawu bonów tych w od
powiednich instytucjach państwowych.

Konferencja w sprawie zmiany 
schematu budżetowego państwa.

W dniu 19 b. m. pod przewod
nictwem prezesa Najwyższej Izby kon
troli państwa p. Źarnowskiego od
była się w gmachu Najwyższej Izby 
konferencja, w której wzięli udział:
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wice-minister skarbu p, Markowski, 
nadzw. komisarz oszczędnościowy 
p. Moskalewski oraz niektórzy wyżsi 
urzędnicy Najwyższej Izby Kontroli 
Państwa i Min. Skarbu. Przedmiotem 
narad konferencji było: 1, uprosz
czenie obecnego systemu rachunko
wości i kasowości, 2. opracowanie 
projektu ustawy budżetowej i w związ
ku z tem uproszczenie obecnego 
schematu budżetowego, 3 opracowa
nie projektu ustawy skarbowo rachun
kowej, 4 opracowanie projektu prze
pisów wykonawczych 1 specjalnych 
do ustaw powyższych. Po wszech
stronnej dyskusji konferencja jako 
początek tych spraw zaznaczyła po
trzebę zmiany schematu budżetowe
go państwa i ustaliła główne zasady 
i wytyczne, na jakich winien się on 
opierać.

Z Rady Miejskiej.

Posiedzenie zagaił Prezes p* Dr. 
Piasecki o g. 8 wieczorem. Protokuł 
poprzedniego posiedzenia, odczytany 
przez Radnego Sekretarza p. L. Opo
czyńskiego, Rada Miejska zatwierdziła.
Ł  D ebaty generalne nad budże 

tem na 1924 r.
i) P. Viceprezes Makowski zarzu

ca Komisji Finansowo Budżetowej, że 
pozostawiła budżet ze znacznym defi
cytem nie przewidując pokrycia. D e
ficyt ten zostanie pokryty ze szkodą 
dla zamierzeń poszczególnych wydzia
łów i pozbawi Magistrat odpowiedzial
ności za wykonanie budżetu. P. Yice- 
prezes wnosi o zwrócenie budżetu , 
Komisji F. B. dla wynalezienia pokry- * 
cia deficytu. Dalej mówca stwierdza, 
że z liczby 8 dezyderatów Grupy Pra- 
cy zgłoszonych do protokulu d. 8. 3. 
1923 r. p. K. tylko 2 zostały w yko 
ne, a mianowicie: sprawozdanie bu
dżetowe i plan sieci szkolnej. Istnieje 
chęć redukcji wydatków i odciążenia 
pcdatków przez redukcję liczby pra
cowników i ich wynagrodzenia, dla 
tego też Kom. Fin. Budź. pozostawiła 
deficyt bez pokrycia. P, Viceprezes 
stawia wniosek o wykonanie pozosta
łych 6 dezyderatów Grupy Pracy 
i stwierdza, że Grupa Piacy za całość 
budżetu odpowiedzialności nie bierze.

P. Prezes zaznacza, że Dezydera
ty Grupy Pracy nie były uchwalone, 
gdyż Grupa w swoim czasie nie żąda
ła glosowania. Co do redukcji pensji, 
to odnośny wniosek Magistratu Ko
misja Finansowo Budżetowa odrzuci
ła, a wniosek wchodzi na Radę ex 
praesidio. Redukcja personelu uzależ
niona od opinji siły fachowej.

2) Radny X. Bogdański stwierdza, 
że w pracy Rady Miejskiej i Magi
stratu niema myśli przewodniej, ani 
planu dalszego działania tak co do 
ogólnej administracji, iak i co do 
przedsiębiorstw. Wreszcie mówca sta
wia szereg wniosków, które następnie 
zostały przegłosowane.

3) Radny p. Hiller wszelkie niedo
magania gospodarki przypisuje nie
dostatecznej działalności Magistratu.

4) P. Ławnik Zbroźyna, replikując 
p. r. Suskiemu, stwierdza, że podatek 
mieszkaniowy stanowi zaledwie l/1 
część €ochodów podatkowych i że 
uchwalone przez Radę minimum jest 
stosowne. Podatek od węgla nie istnie 
je od 1. I. 24 r. Ambulatorium miej
skie nie stosuje żadnych ograniczeń 
co do pomocy lekarskiej, ani medy
kamentów. Wreszcie p. ławnik oma
wia sprawę inwestycji i kredytów.

5) Wobec wyczerpania listy mów
ców p, Prezes zamyka debaty gene
ralne nad budżetem, zastrzegając głos 
dla nieobecnego dziś przewodniczą
cego Komisji Finansowo Buoźetowej.

6) P. prezes odczytuje zgłoszone 
wnioski i oświadcza, że dziś podda 
pod głosowanie jedynie te z nich, któ
re dotyczą całości budżetu, pozostałe 
zaś głosowane będą przy odnośnych 
wydziałach.

7) Wniosek Komisji F. B. o zmia
nę budowy budżetu. Rada Miejska na 
wniosek p. ławnika Zbrożyny odro
czyła do czasu opinji siły fachowej.

8) Z dezyderatów Grupy Pracy 
z dnia 8. 3. 23 r., z poprawką p. Ław- 
nika Zbrożyny, Rada Miejska jedno
myślnie uchwaliła:

a) Polecić Magistratowi złożenie 
sprawozdania co do przeprowadzenia 
spisu inwentarza w ciągu miesiąca.

b) Polecić Magistratowi przedsta
wienie wniosku zmierzającego do za
pewnienia dachu nad głową obywa- 
tolom pozbawionym mieszkań.

9) Nad wnioskiem r. X. Bogdań
skiego o utworzenie komisji dla opra
cowania projektu rozwoju inwestycji, 
Rada Miejska przeszła do porządku 
dziennego.

10) Na wniosek X Bogdańskiego 
Rada Miejska jednomyślnie uchwaliła: 
Polecić Magistratowi opracowanie do 
1 lipca minimum dezyderatów każdego 
wydziału na przyszłość.

11) Na skutek odnośnego wniosku 
r. X. Bogdańskiego, Rada Miejska 
uchwaliła zaproponować wniosko
dawcy opracowanie planu działania 
Rady Miejskiej i Magistratu na lata 
następne.

II. Na wniosek Magistratu Rada 
Miejska jednomyślnie uchwaliła w II 
czytaniu: Upoważnić Magistrat:

i) do zaciągnięcia w Polskim Ban
ku Komunalnym w Warszawie wzgl. 
w innych instytucjach kredytowych,

| krótkoterminowego kredytu wekslo- 
j wego jak również akceptacyjnego do 
| wysokości 20% (dwudziestu procent) 
j ogólnej sumy zwyczajnego budżetu m. 
j Włocławka, 2) do ustalenia szczegó

łowych warunków kredytu, 3) do prze
prowadzenia wszelkich potrzebnych 
czynności prawnych w związku z uzy
skiwaniem kredytu. Przy tem Rada 
Miejska zaznacza, że m Włocławek 
z tytułu zaciągniętego kredytu pod
daje się statutowi Polskiego Banku 
Komunalnego oraz innym przepisom 
wydanym lub mogącym być wydanymi 
w przyszłości przez Władze Banku 
zgodnie z jego statutem.

III. Na wniosek Magistratu Rada 
Miejska jednomyślnie uchwaliła:

1) Przyjąć od Skarbu Państwa po? 
życzkę na budowę publicznej szkoły 
powszechnej miejskiej i budowę miesz
kań dla nauczycieli we Włocławku 
przy ul. Stcdólnej, 20000 zł. (dwa
dzieścia tysięcy złotych) na warun
kach wymienionych w rozporządzeniu 
Min. WR i O P z dn. 2Ó.VI 1922 r.) 
(DzURP. N. 36 p. 512) bez względu 
na to, czy suma ta wpłynęła jednora
zowo w całości czy też w ratach 
częściowo. 2) Użyć pożyczki tej wy
łącznie na cel na jaki została zaciąg
nięta. 3) Ręczyć za zwrot zaciągnię
tej pożyczki i spłatę procentów w umó 
wionym terminie całym ruchomym 
jak i nieruchomym majątkiem gminy 
i wszystkiemi jej dochodami. 4) Wsta
wiać do budżetu gminnego corocznie 
aż do całkowitej spłaty pożyczki od
powiednią sumę na opłatę przypada
jących rat wraz z odsetkami, wreszcie 
5) Zgodzić się, aby w razie opóźnienia 
w wypłacie raty w oznaczonym ter
minie, zaległa rata była ściągnięta 
przymusowo w drodze postępowania 
administracyjnego wraz z odsetkami 
za zwłokę w wysokości 10 proc. w sto
sunku rocznym od raty zaległej oraz 
z kosztami egzekucji. 6) Upoważnić 
Magistrat do przeprowadzenia wszel 
kich czynności prawnych w związku 
z zaciągnięciem pożyczki, do ustale
nia terminu spłat oraz wszelkich w o  
góle warunków pożyczki i przyjęcia 
zobowiązań z pożyczką związany, jak 
również do podpisania skryptu dłuż
nego.

IV. P. Prezes zakomunikował, że 
przybył do Włocławka nowy Vicepre- 
zydent pan C Gajzler, poczem zamknął 
posiedzenie o godz. 10 wieczorem.

KS. ST. MACIĄTEK.

Słowik nad Wilejką.
Późnym już wieczorem na początku 

kwietnia powracał od Jeżowskiego do 
domu, po wspólnem przerobieniu pew
nej trudnej kwestji naukowej. Ciemno 
było na ulicach miasta. Zrzadka tylko 
przedzierał się tu i ówdzie mdły blask 
latarni. Na wiosennem niebie pło 
nęły gwiazdy, jak iskry rozrzuconego 
kiedyś przed wiekami stosu wszech
świata, Nie spodziewając się niczego, 
zdążał w swoją stronę po znajomych 
ulicach. Szedł pogrążony w swoich 
myślach, gdy nagle zatrzymał go nie
znajomy, którego rysów w półmroku 
nie mógł rozpoznać.

—  Przepraszam —  rzekł doń to
nem pytania —  czy pan nie od „Szu
brawców”?

Zaskoczony z nienacka, ledwo się 
mógł zdobyć na jedno słowo odpo
wiedzi.

—  Nie —  odrzekł zmieszany.
—  Ach! przepraszam —  miałem 

dla nich artykuł —  brzmiał znów 
w ciemności głos nieznajomego.

Mickiewicz już był tymczasem 
ochłonął. Dla Wileńczyka podobne 
pytanie nie zawierało w sobie nic 
ubliżającego, ani też nadzwyczajnego. 
Z początkiem 1817 roku zawiązało 
się w stolicy Litwy towarzystwo ludzi 
pełnych dowcipu, bystrych obserwa
torów narodowych wad i przywar, 
stanowiących przytem czoło miejsco
w ej inteligencji. Nazwali się „T o 

warzystwem Szubrawców” i dojmującą 
krytyką jęli smagać bez litości błędy 
społeczeństwa w oryginalnem, intry
gującetn samą nazwą czosopiśmie: 
„Wiadomościach brukowych“. Ledwie 
się pojawiło kilka pierwszych nume
rów, już rzekłbyś, całe Wilno o ni* 
czem nie rozprawia tylko o „szubraw
cach“. Śmiano się z nich, ostrzono 
na nich własne dowcipy, zgadywano, 
kto do nich należy.

Wszystko to z błyskawiczną szyb
kością stanęło w myśli Mickiewicza 
i już chciał interlokutorowi swemu, 
pytającemu o Szubrawców, wskazać 
numer ich ulicy. Lecz ten widocznie 
postanowił się zabawić jego zakłopo
taniem, Nie dając mu przyjść do 
słowa, pytał dalej.

—  A  czy pan osobiście nie za
kładasz jakiego towarzystwa?

Lekko drwiący ton mowy zdradził 
go jednak. Młody srudent poznał to 
w jednej chwili i postanowił dać mu 
nauczkę.

—  Owszem —  odparł, zniżając 
głos, jakby zwierzał tajemnicę; stu
dentom bowiem nie wolno było two
rzyć żadnych związków.

—  Owszem —  powtórzył cicho.
—  A jakie? —  pytał również ci

chym głosem nieznajomy.
Towarzystwo niezaczepiających no

cą po ulicach —  brzmiała spokojna 
odpowiedź, po której nieznajomy je
gomość zdołał zaledwie wykrztusić: 
aal i znikł w cieniach uliczki. Tym
czasem młody student, zadowolony 
z siebie, ruszył dalej swoją drogą 
w stronę Ostrej Bramy.

Jeszcze dziś cała ta przygoda stoi

mu przed oczyma w żywych kolorach. 
Opowiadał ją kolegom, o ile go ba
wiła, ale ptzed żadnym nie wspom
niał, dotąd o tem, że równocześnie 
zbudziła w nim myśli na serjo. Zaraz 
tego wieczora nie dała mu zmrużyć 
oka do późna w noc. Pytania nie
znajomego, zwłaszcza ostatnie, czy 
osobiście nie zakłada jakiego Towa
rzystwa, odzywały się w jego duszy 
na coraz to nowe tony. On na nie 
mimowolnie sobie odpowiadał, bo tak 
się złożyły okoliczności, że obojętnym 
na te pytania, zwłaszcza on, poprostu 
być nie mógł.

Właśnie w tym czasie proiesor 
uniwersytetu, Grodek, rozpoczął wspa
niałą w treści partję wykładów. Z za 
pałem roztaczał przed oczyma słu
chaczów ideały wszechstronnego od
rodzenia narodowego, wiek rozkwitu 
kultury helleńskiej z czasów Peryklesa. 
W duszy Mickiewicza mimowolnie 
zlewały się dwa te obrazy w jeden.

—  Gdyby tak w ojczyźnie naszej—  
marzył z ogniem w źrenicy —  stwo
rzyć okres tak wspaniałej i jeszcze 
wspanialszej kultury, niż była w Hel
ladzie za Peryklesa!

—  Ale kto i jak tego dokona —  
pytał sam siebie —  w rozbitym kraju 
i narodzie...

I ciężka zaduma osiadała mu na 
czole. By wznieść na wyższy poziom 
życie w tak szerokich ziemiach, na to 
trzeba nie dwu rąk, ale rąk tysięcy, 
biorących się do pracy»umiejętnie 
i ofiarnie. By zaś wznieść na wyż
szy pożiom życie rozbitej ziemi, trzeba 
te tysiące rąk umiejętnych i szlachet
nych złączyć w jeden złoty związek,

M YSL
Wybrał K.

Z małych to cząstek życie się składa 
Z  chwilek napozór bez 
Lecz komu cząstka marnie przepada, 
Życie rozpływa się w treny.

Wincenty Pol.

Nastroje prowincji 
sowieckiej.

MOSKWA 23.V. (Rps.) Pouine 
sprawozdania prowincjonalnych władz 
sowieckich, przesyłane władzom cen
tralnym zawierają między innemi ru
brykę, dotyczącą nastrojów ludności 
prowincjonalnej. Dane te są układa
ne i zestawione i na ich podstawie 
można zdać sobie sprawę z nastrojów, 
panujących wśród obywateli państwa 
sowieckiego. Większość sprawozdań 
zaznacza „zadowalający” nastrój lu
dności, jednakże w wielu miejscowo
ściach żywioły przeciwsowieckie pod
noszą głowę i z tych lub innych po
wodów wyrażają niezadowolenie z wła
dzy sowieckiej. Główną przyczyną 
niezadowolenia są: ciężka sytuacja 
aprowizacyjna, reforma finansowa 
i nadmierne podatki. W niektórych 
guberniach sprawozdania zaznaczają 
wzrost wpływów bogatych chłopów 
„kułaków”, w innych, jak np. w ka
zańskiej gubern|i —  nastroje ludności 
są wprest „kontrrewolucyjne” . W in
nych jednak miejscowościach ludność 
jest nastrojona spokojniej i np. w 
okręgu karelskim nie tylko szerokie 
koła ludności, lecz i komuniści „po
lityką się nie zajmują i pędzą pota
jemnie wódkę“.

Banicja za fałszywą wia
domość.

BERLIN 23.V. (PAT.) Wolff do
nosi z Hong-Kongu, że władze ska
zały chińskiego redaktora, który umie
ścił nieprawdziwą wiadomość o śmierci 
Sun-at-Sena, na 10 lat banicji.

Błogosławieństwo ciem
noty.

BERLIN 23 V. (A.W.) Klara Zet- 
kin ogłasza swoje pamiętniki, w któ
rych opisuje rozmowę z Leninem, 

j W rozmowie tej Lenin skarżył się na 
analfabetyzm w Rosji. Klara Zetkin 
miała odpowiedzieć, że było to bło
gosławieństwem dla komunistów, gdyż 
dzięki temu chłop i robotnik rosyjski 
stali stali się czynnikiem przeciwko 
zarazie burżuazyjnej.

stanąć ramię do ramienia. Potrzeb^ 
ojczyźnie pracy wielkiej, ale zarazem 
pracy jednej, a przytem mądrej, szla
chetnej, ofiarnej. Naprawdę, kto jej 
dokona...

W tym właśnie czasie zawiązało 
się Towarzystwo Szubrawców. Z po
czątku, jak wszystkich w Wilnie i na 
uniwersytecie, tak i jego porwała za 
sobą ta lala dowcipnej satyry na* za- 
pleśniałe stosunki społeczeństwa. Mo
że oni co zrobią —  myślał. Ale 
wkrótce począł mu się cały ten ruch 
niepodobać. Podobnie jak on głębiej 
myślący serdeczni jego przyjaciele 
Zan i Jeżowski, również byli szczerze 
niezadowoleni z całej taktyki Szu • 
brawców.

—  To czysta negatywa —  mówił 
poważnie Jeżowski — która poucza 
tylko w najlepszym razie o tem, czego 
robić nie należy. Ale pozytywnie, co 
ona działa dobrego? Nic prawie. A 
raczej wprost źle oddziaływa, jątrząc 
umysły, odstręczając wzajemnie serca 
ludzkie. Kraj nasz i tak jest chory, 
tyle mamy ran niezgojonych po świe
żych klęskach! Trzeba je łagodzić, 
koić, leczyć. A  oni, zamiast balsamu 
serdecznej, dobroczynnej pracy każ
dego z osobna i wszystkich razem—  
oni te blizny narodowe zasypują pia
skiem sarkazmu.

Rozumne uwagi Jeżowskiego, na 
które godził się także Zan, były jakby 
wyjęte wprost z duszy Mickiewicza. 
To też z całą prawdą przekonania 
mógł był w ów wieczór powiedzieć 
nieznajomemu, że już „nie jest od 
Szubrawców“.

d. c. n.
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Co niesie dzień?
M A J

S O B O T A

Dziś: M. B. Wspomr^ienie 
wiern., Joanna wd., Ur
ban pp. m.

Jutro: Urbana, Grzego
rza III.

Wschód słońca o g. 3.54 
Zachód o g. 8.00 
Wsch. księżyca o g. 12.13 
Zachód o g. 9.50

Spostrzeżenia Stacji Meteoro
logicznej we Włocławku.
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Kierunek i 
szybkość 

wiatru 
w mtr/sek.

22 21 60,6 14,9 3 C — 0

23 7 58,8 15,9

0co NW — 2

23 13 56,0 23,9 0 0 SE — 1

W dniu 22 maja najwysza temperatura 
wynosiła — 21,5 najnisza — 7,8.

Czytelnia katolicka (v is-a -v is  
katedry) otwarta we wtorki i piątki od 
godz. i — 4-ej po południu.

Tow. Kraj. Oddz. Kujaw. Mu
zeum otwarte tylko w niedzielę od 
godz. 12— 13 i pół.

Z giełdy d. 23. 5:
Dolar 5.16
Funt angielski 22,48
Frank szwajcarski (100) 91,40
Frank irancuski (100) 29,01
Frank belgijski (100) 24.62
Liry włoskie (100) 22,94
Korony czeskie (100) 15,30
Korony austriackie (100.000) 7,28
4% poż. premj. 0,39, 8% poż. złota 
7,50 6%  poż. ser ja II A. 0,63, 6°/0 
pożycz, doi. 2,93 4l/2°/o listy zastawne 
Tow. Kredytowego Ziemskiego 15 
5%  listy miejskie 11,25 41/2°/0 listy 
miejskie II wart. I gr. czyst. złot. 
3 zł. 44,11 gr.

Zarząd Włocł. Tow. Wspo
magania Biednych ninieiszem za
wiadamia Sz. Członków Tow., że 
Ogólne Roczne Zebranie Włocł. Tow. 
Wspomagania Biednych odbędzie się 
w I-ym terminie dnia 24 maja r. b. 
w lokalu Tow. Krajoznawczego o g o 
dzinie 6-ej wieczorem; w razie nieprzy
bycia dostatecznej liczby członków, 
Ogólne Zebranie odbędzie się 5-go 
czerwca (czwartek) w 2-gim terminie 
i jako takie będzie już prawomoenem 
bez względu na liczbę przybyłych 
członków.

Porządek dzienny obrad Ogólnego 
Zebrania Wł. Tow. Wspom. Biednych: 
r. Zagajenie Zebrania, 2. Wybór Pre
zydium, 3. Odczytanie protokułu 
ostatniego Ogólnego Zebrania, 4. Od
czytanie i zatwierdzenie sprawozdania 
rachunkowego za rok 1923, 5. Odczy
tanie relacyj Kom. Rewizyjnej 6 
Wnioski Zarządu, 7. Wnioski Człon
ków, 8. Wybory do Zarządu w miej
sce ustępujących Członków, 9. Wybo
ry do Komisji Rewizyjnej.

Konferencja z rodzicami. W
niedzielę dnia 25-go maja rb. zaraz 
po nabożeństwie szkolnem, t. j. o'go- 
dzinie io i pół rano, odbędzie się w 
lokalu gimnazjum im. Długosza kon- 
terencja grona nauczycielskiego z ro
dzicami i opiekunami uczniów, uczę
szczających do Gimnazjum im. Dłu
gosza. Ponieważ na konferencji tej 
poruszone będą bardzo ważne spra
wy, związane ze szkołą, uprasza się 
wszystkich rodziców i opiekunów 
uczniów o przybycie.

Majówka. Zarząd T-wa Wioślar
skiego we Włocławku zawiadamia, że 
dnia 25 maja 1924 urządza Majówkę 
do lasu przy jeziorze Wikaryjskiem 
z wieloma atrakcjami i orkiestrą woj
skową dla członków, ich rodzin 

wprowadzonych gości.
Wyjazd na wozach żniwnych z 

przed przystani T-wa o godz. 2 popoł. 
punktualnie. Bufet na miejscu. W 
razie niepogody odbędzie się o godz, 
8-ej wiecz. tegoż dnia zabawa w lo 
kału zimowym T-wa.

Wybory członków Dozorn 
Kościelnego. Na zasadzie zlecenia 

. Wojewody Warszawskiego mają 
y ć  dokonane w dniu 25 bm. przez 

Prezydenta miasta wybory członków
E

Dozoru Kościelnego parafji św. Jana.
Jak nam wiadomo wszyscy upraw

nieni do głosowania dostali imienne 
wezwania do złożenia głosów.

Jubileusz S traży  Ogniowej. K o
mitet organizacyjny Obchodu 5° let 
niego jubileuszu Włocławskiej Straży 
Ogniowej Ochotniczej (w osobach 
pp. Prezesa Rady Miejskiej Dr. W. 
Piaseckiego, P. Goldego, K. Ossow
skiego, sędziego C. Rasza, Z. Ślosar- 
skiego, H. Słockiego, K. Xiężopolskie* 
go) zawiadamia, iż zebranie Jubileu
szu Straży Ogniowej, Komitetu Oby
watelskiego tegoż obchodu, odbędzie 
się na sali Magistratu we wtorek dn. 
27 maja 1924 r. o godzinie 8 wiecz.

Wielki koncert. W czwartek 
dnia 29 maja w sali aktowej męskie
go gimnazjum państwowego odbędzie 
się koncert ze współudziałem wybit
nych sił artystycznych z Warszawy. 
Szczegóły wytwornego programu kon
certu podamy jutro. Dochód z kon
certu przeznacza się rna rzecz »Ligi 
Obrony Powietrznej Państwa.

W ycieczk a . W dniu 22 maja 
b. r. z powiatów: kutnowskiego, ło
wickiego i gostyńskiego przyjechała 
wycieczka do Włocławka w składzie 
pp starostów, członków Rady szkol
nej i inspektorów szkolnych. Celem 
wycieczki jest zapoznanie się z orga
nizacją szkolnictwa, szczególnie zaś 
z organizacją i działem samorządu 
szkolnego.

Egzaminy wstępne dla wszy
stkich klas gimnazjum męskiego 
imienia J. Długosza we Włocławku 

, rozpoczną się w dniu 23 czerwca r. b. 
\ o g. 8 sposobem lekcyjnym i trwać bę

dą do dnia 28 czerwca b. r. włącznie. 
Podania o dopuszczenia do egzami
nów z załączaniem metryki i świa
dectwa o szczepieniu ospy należy 
składać niezwłocznie w kancelarji 
Gimnazjum codziennie od godziny 
8 rano do pierwszej w południe.

Zjazd koleżeński w Łowiczu
W dniu 29 czerwca r. b., odbędzie się 
Zjazd Koleżeński maturzystów i b. 
uczniów klas wyższych b. szkoły re 
alnei w Łowiczu z lat 1912, 1913 
i 19T4. W  Warszawie utworzył się 
Komitet Organizacyjny powyższego 
Zjazdu pod honorowem przewodnic
twem ks. Maksymiliana Cichockiego. 
Zapisy na Zjazd przyjmuje i infor- 
macyj udziela p. Łuczyński Włodzi
mierz, Warszawa, ul. Emiłji Plater 
5 miesz. 17.

Podziękow anie: Na podstawie 
sprawozdania wizytatora p, Mitkie- 
wicza, Kuratorium Okręgu Szkolnego 
Warszawskiego wyraża Magistratowi 
m. Włocławka gorące podziękowanie 
za zorgonizowanie opieki higieniczno- 
lekarskiej w szkołach powszechnych 
miejskich oraz za wykazy statystyczne 
publicznych szkól powszechnych miej
skich we Włocławku.

Z Magistratu. Magistrat m. W ło
cławka w m. kwietniu asygnowal mk. 
1.000.000.000 na zakup materiału na 
koszulki dla dzieci szkół powszech
nych miejskich. Koszulki przydzielone 
zostały poszczególnym szkołom.

i Stosunek policji do wojsko 
wych. Min. spraw wojskowych przy
pomina przepisy, regulujące stano
wisko policji państwowej wobec woj
skowych. Rozporządzenia te postana
wiają, że funkcjonariusze policji przy 
wykonywaniu swych czynności mają 
prawo występować w razie dokonania 
przez nich czynu przestępnego, o ile 
niema w pobliżu źandarmerji wojsko
wej. Policja może wówczas przytrzy
mać żołnierza i odprowadzić do ko
mendy wojskowej. O ile przytrzyma
nym jest oficer, wówczas policja win
na zażądać legitymacji i wezwać go 
do dobrowolnego udania się do ko
mendy policji, w razie odmowy ma 
prawo policjant przytrzymać olicera 
i odprowadzić go do komendy przy
musowo. Podobnie policja ma prawo 
postąpić w razie konieczności zapo
bieżenia czynowi występnemu.

Komunikacja samochodowa.
Od dni kilku zaczął kursować samó-

Powrót Najdostojniejszego Pasterza.
Wczoraj o godz. 12-ej w południe powrócił z wizytacji 

pasterskiej do Włocławka Najdostojniejszy Pasterz J. E. 
ks. bis. dr. St. Zdzitowiecki.
f ’ 1 ■ .......1.......... ■"'"■■■........ ■ . 1 , =  "i"

Herriot zdecydował sio utworzyć gabinet.
PARYŻ, A. W. Herriot jest zde

cydowany utworzyć gabinet bez 
względu na to, czy socjaliści wezmą 
w nim udział: pod warunkiem jednak 
źe udzielą mu poparcia, gdyby do 
gabinetu nie weszli. Natomiast w

razie udziału socjalistów w rządzie, 
Herriot gotów jest ofiarować im sze
reg ważnych tek. W czwartek w po
łudnie Herriot przybył na Quai 
d’Orsay, odbył dłuższą rozmowę z 
Poincarem poczem udał się do Brianda.

chód T-wa >Denem« pomiędzy W łoc
ławkiem a Radziejowem. Samochód 
wychodzi codziennie o 4-ej popołud* 
niu, idzie przez Brześć —  Kujawski i 
Osięciny do Radziejowa i wraca z po
wrotem o 9-ej wieczorem. Odjazd 
codziennie z Hotelu Polskiego Z. O.

Źródła siarczane 
„Wieniec” .

Z każdym dniem wzrasta zainte
resowanie się kąpielami siarczanemi 
na Porazie i dlatego też podajemy 
szczegółowe wiadomości w tej spra
wie dla dokładnego poiniormowania 
naszych czytelników.

Otwarcie kąpieli nastąpi w dniu 
i czerwca. Aby ułatwić mieszkań* 
com Włocławka korzystanie z kąpieli, , 
Zarząd Źródeł Siarczanych urucha- I 
mia dwa ekwipaźe, które na zmianę 
będą przewoziły kuracjuszów na Po
rażę. Punkt zborny we Włocławku 
przed Hotelem Polskim, skąd będzie 
wyjeżdżał pierwszy ekwipaż o godz.
6 rano, drugi o godz. 7 i t. d. we
dług załączonego niżej planu. Pierw
sza partja kuracjuszy, która wyjedzie 
z Włocławka o g >dz. 6 rano, ma 
przeznaczony czas na kąpiel i krótki 
wypoczynek od godz. 7 do godz. 8 
i powraca do Włocławka na godz. 9 
rano. Druga partja wyjeżdża o godz.
7 rano, a powróci na godz. 10 i t. d.

Odjazd K- ; i Powrót 
z Włocł. KąP,el do Włocł.

I partja g. 6 r. 7— 8 na g. 9 r.
II > g* 7 r 8 — 9 nag. ior.

III „ g - 8 r. 9— 10 nag. 11 r.
IV „ g. 9 r. 10— 11 n a g .4 pp,
V „ 2 popoł. 3 - 4  n ag .5 „

_VI » 3 „ 4—5 n a g 6 „
VII „ 4 „ 5 - 6  n ag.7 „

VIII , 5 „ 6— 7 nag.8 „
Z powyższego planu można łatwo 

zauważyć, że IV partia kuracjuszy, 
która wyjeżdża z Włocławka o godz. 
9, nie wraca zaraz po kąpieli, lecz 
dopiero o godz. 4 powraca do Wło
cławka.

W IV partii wyjadą ci kuracjusze, 
którzy będą chcieli kilka godzin spę
dzić w lesie.

Chcący korzystać z kąpieli muszą 
wypełnić następujące warunki: 1) po
siadać zezwolenie lekarskie na kąpiele 
siarczane z oznaczeniem ilości kąpieli 
2) zgłosić się do biura Zarządu Źró
deł —  Nowy Rynek 20 (oficyna —  
wejście na prawo) w celu zamówienia 
godziny i ilości kąpieli. 3) W  biurze 
Zarządu wykupić kwity na kąpiele 
(wykupić można bilety na cały sezon 
lub na kilka kąpieli) 4) Zamówić so
bie na daną godzinę konie.

Kto chce mieć dogodną godzinę 
kąpieli, niech pospieszy do biura za
wczasu. Należy zaznaczyć, że pun
ktualność będzie przestrzeganą i kto 
nie stawi się na zamówioną go
dzinę, będzie sam sobie winien, że 
mu -kąpiel przepadnie.

Wyjeżdżający swemi końmi mogą 
wrazie zajęcia wszystkich godzin za
znaczonych w planie, otrzymywać 
kąpiele w godzinach pomiędzy 11 ra
no a 3 po południu —  lub pomiędzy 
godziną 7— 9 wieczorem.

Przejazd do kąpieli i z powrotem 
kosztować będzie zł. 1 67 gr., pobie
ranych przez p. Mięgocia— Hotet Pol
ski. Kąpiel 3 zł. Kąpielowemu lub 
kąpielowej —  do uznania. Wyjazd ek-

wipaży do źródła odbywać się będzie 
punktualnie według załączonego pla
nu z przed Hotelu Polskiego. Gdyby 
zapis wykazał, źe kuracjuszy jest wię
cej, jak to przewiduje Zarząd— liczba 
wanien zostanie bezwłocznie powię
kszona. Sezony będą trwały I od dn. 
I/VI do I/VII, II od dn. I/Vil do I/VIII, 
III od dn. I/VIII do I/IX, IV od dn. 
I/IX do I/X.

Szpetal Górny.

19. 5. Echo „Ech” Lipnowianki. 
Co może serce! Klęska upałów 
majowych. Przdstawienie ama

torskie.
Wypada mi również zabrać głos 

w jednej ze spraw, poruszonych przez 
Lipnowianbę w jej .Mniej wesołych 
echach Trzeciego Maja”. Chodzi o 
„obszarnichę” socjalistkę. , Postępo
wanie tej pani zostało napiętnowane 
na zebraniu lipnoskiego Koła Zw. Zie
mian w Lipnie przez p. Stefana God
lewskiego z Kłokocka, w jej obecności. 
Tłomaczyła się ona, że to jakoby sama 
służba rolna chciała świętować I-g o  
maja, pracować zaś Trzeciego. Oczy
wiście, nikt temu nie uwierzył. Straj
kować wbrew woli pracodawcy, no, 
to można. Ale wbrew tej woli pra
cować, wyprowadzać w pole cudze 
konie i narzędzia rolnicze?! Właści
ciel, któryby do tego dopuścił, wysta
wiłby sobie patent niedołęstwa pier
wszej klasy. To też badani przezem- 
nie przedstawiciele służby rolnej, o 
której mowa, tlomaczyli się całkiem 
wiarogodnie, że właścicielka kazała 
im pracować 3-go Maja; skoro zaś—  
uzasadniała swój rozkaz —  ona daje 
swoim pracownikom utrzymanie, tedy 
oni winni jej posłuszeństwo. Słowem, 
absolutu styczna zasadą »cuius regio, 
illius et religio« —  »czyj kraj, tego i 
religja« —  została urzeczywistniona w 
tern państewku socjalistycznem w Pań
stwie Polskiem! Według tej zasady, 
»poddani* są niewolnikami swego pa
na do niego należą ich dusze i sumienia, 
mimo, że już przedtem nabyte za cenę 
Krwi przez Chrystusa, jedynego pra
wowitego Pana dusz i sumień ludz
kich, nacechowanych chrztem, jako 
Jego owieczki. Odebrać te prawa Naj
wyższe Bogu, aby przywłaszczyć je 
sobie —  oto istota socjalizmu, oto u- 
rzeczywistnienie niewoli, którą on 
niesie z sobą. Stanowienie świąt re- 
ligji socjalistycznej a kasowanie świąt 
kalickieh i narodowych, to już tylko 
proste następstwa aktu przewłaszcze
nia praw Najwyższych w dziedzinie 
ducha. W takie ciemne rządy powi
nien wdać się nie tylko Związek Zie
mian, ale i Rząd Najjaśniejszej Rzplitej 
Polskiej.

Rok temu sprawiliśmy nowe dzwo
ny kościelne w miejsce zrabowanych 
przez niemców. U jednego z nich, 
niedawno, urwało się serce. Z tej 
okazji założono nowym dzwonom daw
ne stare serca, większe i o guzach 
jabłkowatych, nie, jak u tamtych. Stał 
się dziw. Te same dzwony, a jakoby 
nowe. Dźwięk ich, przedtem garnko
wa ty, nabrał pełności, pulchności i 
siły, przyczem zyskały dużo na har 
monijności. Oto, co znaczy serce! 
Nie tylko w dzwonie, ale i w czło
wieku. Dobre i dobrze umieszczone 
serce uderza w dzwon rozumu peł
nym, dźwięcznym i czystym tonem 
prawdy! Przeciwnie, serce złe lub źle
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umieszczone (»gdzie jest skarb twój, 
tam i serce twoje«), daje dźwięki fał
szywe, chociażby dzwon rozumu był 
zbudowany prawidłowo.

Dwa dni upalne w maju, 14 i 15» 
okazały się klęskowe dla siewów ja
rych na gruntach zimniejszych, a zo
ranych na jesieni. Zbyt nagłe gorąco 
słoneczne w połączeniu z nieprzegrza • 
ną jeszcze rolą oddziałało zabójczo 
zwłaszcza na jęczmiona.

W ub. niedzielę miejscowe Koło 
Młodzieży dało przedstawienie scenicz
ne dwóch dramatów historycznych:

jednoaktówki Pobratymca «Nasi jadą« 
na tle walk o niepodległość w r. 1809, 
i pięcioodsłonki Czaplińskiej »Bolsze
wicy pod Warszawą«. Dobór utworów 
świadczy korzystnie o dążnościach 
narodowych młodzieży. Niestety, mimo 
iż nabrała już rutyny i grała spraw
nie, nie znalazła poparcia u swoich 
ojców. Część z pośióp nich jest je
szcze zamknięta w żółwiej skorupie 
stanowości wyzyskiwanej przez P.S.L. 
Wyzwolenie, i nie zalicza sama siebie 
do Narodu Polskiego. X. Ch.

W sprawie gospodarki miejskiej.
3 Odpowiedź na ankietę

Członkowie Magistratu i urzędnicy 
komunalni nie mają całego szeregu 
ulg, które posiadają urzędnicy pań
stwowi (przejazd kolejami, emerytury 
it.d.) muszą więc eo ipsomieć wyższe wy
nagrodzenie, co się wiązało również 
z okresem inflacyjnym naszego Pań
stwa, biedy z powodu reorganizacji 
dochodowości miast i złego stanu 
finansów, pensje niejednokrotnie za- 
legały, a wydatki przez ten czas wzra
stały. W czasie obecnym będzie można 
dopiero te sprawy poddać rewizji.

Z naszych ławników jeden tylko 
piastuje urząd »profesora« poza swo- 
jemi godzinami biurowemi i to na 
mocy orzeczenia całego gremjum ciała 
pedagogicznego miejscowej szkoły ku* 
pieckiej i interwencji jej dyrektora. 
Kiedy część Rady zajęła w tym wzglę
dzie opozycyjne stanowisko, posta
wiono jako motyw, źe z braku sił na
uczycielskich szkoła nie będzie mogła 
funkcjonować. Temu »profesorowi« 
wypłacono w marcu aż 121.100.000 
mb. Należy dodać, że posiada on ku 
temu odpowiednie kwalifikacje.

Autorzy listów proponują zamianę 
posad ławników nowymi ławnikami 
z konkursu. Z jednej strony potę
piają konkurs na vice - prezydenta, z 
drugiej proponują konkurs na ław* 
ników, który mógłby jeszcze spotę
gować t. zw. przez nich »obcorząd«. 
Zresztą w myśl Dekretu, ławnicy raz 
obrani muszą piastować swe urzędy 
do końca kadencji Rady Miejskiej,
0 ile nie popełnili czynu występnego, 
a usunąć ich mogą jedynie władze 
nadzorcze. Natomiast przyszła ordy
nacja wyborcza ustanawia już wyraź
nie posady ławników z konkursu i 
ławników honorowych płatnych za 
posiedzenia.

Autorzy artykułów krytykują poli
tykę Rady Miejskiej, krytykują też 
Magistrat, który pomimo wielu uste
rek ma bardzo pochlebną opińję u 
władz nadzorczych w porównaniu z 
innymi Magistratami. Dowodzi to 
braku ludzi fachowo wykształconych
1 praktycznie wyrobionych w samo 
rządach. Jeżeli natomiast uprzytom
niony sobie liczne wypadki zawiesze
niu lub oddania pod sąd wielu ze 
społów magistrackich, to dojdziemy 
do wniosku, że brak tam ludzi uczci
wych na tych stanowiskach, czego 
jednak nie obserwujemy u naszego 
Magistratu.

Autorzy artykułów w »Expressie« 
ze wszystkich stron słyszą, źe ilekroć 
Magistrat zwracał się do obywateli 
miasta o pomoc pieniężną, będąc w 
krytycznem dołożeniu, nigdy nie spot
kał się z odmową obywateli, ale w 
krytycznej chwili, kiedy stwierdzono 
złą gospodarkę, nie pyta się obywa
teli o radę i t. p.

Przedewszystkiem nie mogę zro
zumieć, gdzie i kiedy stwierdzono złą 
gospodarkę, Pewna nieudolność kil 
ku urzędników lub kilku członków 
Magistratu jeszcze nie stanowi o złej 
gospodarce. Może ona być mniej 
intensywną i za mało wyeksploato
waną, ale o krytycznym stanie miasta 
niema wcale mowy.

Ogólne obciążenie miasta długami 
nie przekracza jednorocznego ogólne
go wpływu podatkowego według za
mierzenia na 1924 r. Z ogólnego ob- 
dłuźenia przypada na obecną Radę 
Miejską za czas jej pięcioletniej ka
dencji, nawet nie jedna trzecia całej 
sumy długów. Zdaje się, że przy ta-

Expressu Kujawskiego*
kiem obdłuźeniu nie może być mowy
0 krytycznej sytuacji miasta, świadczy 
to raczej wymownie o twórczości i 
ruchliwości Rady Miejskiej i Magistra
tu, choćby wziąwszy pod uwagę po* 
wstałą za obecnej Rady Miejskiej ce
gielnię miejską, o której powstaniu 
na początku niniejszego artykułu na
wet nie wspominałem. Aprowizacja
1 Park Budowlany stanowią też po
ważny majątek. Przedsiębiorstwa i 
nieruchomości, za naszej kadencji na
byte, dostatecznie chyba gwarantują 
obciążenie długami z czasów naszej 
gospodarki, a nawet je swoją warto
ścią przewyższają, A gdzie lasy, gdzie 
inne inwestycje, które już Rada Miej
ska zastała? Czy obywatele fchętnie 
nam spieszą z pomocą pieniężną? Mam 
prawo twierdzić, źe tak, ale nie wszy
scy. Po usunięciu rubryki podatku 
dochodowego, musimy, się uciekać 
do najróżnorodniejszych podatków, 
nakreślonych przez Ustawę o tym- 
czasowem uregulowaniu finansów ko
munalnych. Pewne grono obywateli, 
zapewne zwolenników autorów po
ważnych artykułów w »Expressie«, 
zawsze uważa te podatki za nielegalne.

Podatki wprowadzone bez opozycji 
w innych miastach i uznane za le
galne, przez pewne grono naszych 
obywateli nie są aprobowane. Stąd 
częste skargi i wyjazdy do Władz 
nadzorczych —  zawsze bezskutecznie. 
Jako przykład przytoczę glosy oby
wateli w »Expressie« z dnia 24 mar
ca w stosunku do podatku od szyl
dów i reklam. Głosy obywateli twier
dzą, źe Magistrat nalegał usilnie na 
posiedzeniu Rady Miejskiej w dniu 
20 marca, aby statut ten Rada Miej
ska uchwaliłą »na kolanie« natych
miast, bez najmniejszego namysłu i 
w tym celu rozdano pp. radnym pro
jekt statutu dopiero na posiedzeniu 
Rady Miejskiej. Stwierdzam katego
rycznie, że statut ten był dwa razy 
na posiedzaniu Komisji finansowo 
budżetowej, gdzie właśnie jest miej
sce na poważną i rzeczową dyskusję, 
gdzie są reprezentanci wszystkich 
ugrupowań radzieckich i gdzie w 
mniejszem gronie można taki statut 
porządnie opracować. Jest to bardzo 
sprężysta, dobrze prowadzona i naj
pracowitsza komisja, w której mają 
reprezentację i pp. kupcy w osobach
2 członków na siedmiu. Niestety tak
się trafia po większej części, źe przed
stawiciele naszego kupiectwa, kiedy 
chodzi o ich sprawy, są zazwyczaj 
nieobecni z powodu »nadzwyczajnych 
okoliczności«, nawet kiedy ich spec
jalnie na to posiedzenie zapraszam. 
Wszak mogliby doskonale zapozhać 
się ńa komisji z treścią statutu, a po
tem naradzić się ze swoimi związka
mi i wnieść na Radę Miejską odpo
wiednie poprawki. c. d. n.

Prezes R^dy Miejskiej 
Dr. W. Piasecki.

Paderewski w Paryżu.
PARYŻ 23.V. (PAT.) Paderewski 

przybył tu onegdaj ze Stanów Zjedno
czonych. W poniedziałek grać będzie 
w Brukseli w obecności królewskiej 
pary belgijskiej, a zaczynając od d. 
5 czerwca da w Paryżu szereg kon
certów podczas sezonu igrzysk olim
pijskich.

TELEGRAMY.
Rozruchy w armii czer

wonej.
BERLIN 23-V. (Kps.) Otrzymano 

tu wiadomości o rozruchach, jakie wy
buchły w wojskach czerwonych na 
Dalekim Wschodzie. Pułk? piechoty, 
stojące załogą w Czycie i w Srietień- 
sku, otrzymawszy wiadomość o tran- 
zlokacji do kraju Usuryjskiego w celu 
walki z powstańcami, zbuntowały się 
i zrabowawszy arsenał w Sretieńsku, 
przy poparciu miejscowych kozaków, 
wypowiedziały posłuszeństwo wła
dzom sowieckim. Jeden bataljon wy
ruszył w góry z uzbrojeniem i artylerją.

Gospodarka sowiecka.
BERLIN 23-V. (PAT.) P. R. Jak 

donoszą dzienniki, na konferencji 
partji komunistycznej w Moskwie 
oświadczył Ryków, że niedobór bud 
źetowy Rosji sow. wzrósł do 400 
miljon. złotych rubli, jednocześnie 
produkcja spadła do 5° proc. stanu 
przedwojennego. Ryków zakomuni
kował dalej, że kredyty dla rolnictwa 
i przemysłu ulegną bardzo silnemu 
ograniczeniu,Fdodał jednak, że wydatki 
na wojsko nie będą w żadnym razie 
zmniejszone.

KILKUWIERSZÓWKi,

X Rząd angielski postanowił 
wprowadzić parlamenty lokalne dla 
Anglji, Szkocji i Walji.

X Bawiący w Szwecji lord Ro
bert Cecil wygłosił w Gotheborgu 
odczyt na temat dążeń pokojowych 
Anglji.

X W Konstantynopolu rozpoczę
ła sią konferencja angielsko-turecka 
w sprawie Mosulu (kopalnie nafty,) 
Obrady toczą się ściśle poufne.

X Z kół parlamentarnych dono
szą, iż w gmachu parlamentu Rzeszy 
znaleziono 13 karabinów wojskowych. 
Broń ta została skonfiskowana.

X Sytuacja strajkowa na obsza
rze Ruhry staje się coraz groźniejsza. 
Wielkie przedsiębiorstwa, jak Kruppa 
w Phoeniks i inne z powodu braku 
węgla musiały przerwać pracę.

X Na posiedzeniu sejmu gdań
skiego przyjęto wniosek, domagający 
się wyasygnowania 2 miljonów gulde
nów na cele mieszkań.

X Francuscy inżynierowie oma
wiali z komisarzem litewskim w Kłaj
pedzie sprawę wybudowania w porcie 
tamtejszym śpichlerzy oraz zaprowa
dzenia komunikacji okrętowej przez 
uruchomienie kilku statków pod flagą 
litewską.

X Szwajcarski inżynier Rider za
mierza otworzyć w Kłajpedzie fabry
kę produktów mlecznych. W tym celu 
powstało towarzystwo akcyjne.

X W Ameryce na jeziorze On
tario zatonął statek, przyczem załoga, 
złożona z 46 ludzi nie zdołała się 
wyratować.

X Według nadeszłych tu wiado
mości w lecie r. b. ma nastąpić wizi- 
ta sowieckiej floty morskiej w portach 
bałtyckich.

X Według doniesień pism, we 
wschodniej Syberji palą się na wiel
kiej przestrzeni lasy. Niebezpieczeń
stwo zagraża miastu Władywostokowi.

X Na Ukrainie i w okręgu Doń
skim epidemja malarji rozwija się za
trważająco. W okręgu Donieckim 
liczba zapadnięć w ostatnim miesiącu 
przewyższyła 30 tysięcy.

X W związku z otwartem wystą
pieniem bojowej organizacji monar- 
chistycznej w gubernji riazańskiej, 
władze sowieckie dokonały w m. 
Riazaniu masowych aresztowań. Część 
aresztowanych została ogłoszona za
kładnikami na wypadek nowych wy
stąpień antysowieckich.

X W starym Bychowie w guber
nji homelskiej władze sowieckie doko
nały aresztowań wśród miejscowych 
sjonistów.

X W Tomsku na mocy decyzji 
czrezwyczajki rozstrzelano 8 uczestni
ków partyzanckiego ruchu antyso- 
wieckiego. 19 innych uczestników tych 
walk skazano na dłuższe więzienie.

X W Gruzji oddziały karne 
czerezwyczajki zlikwidowały oddział 
partyzancki w okolicach Gendży, 
rozstrzeliwując 12 osób.

X W kraju kozackim nad Do
nem i nad Kubaniem zbrojne oddzia
ły kozackie rozstrzelały kilku komu
nistów i dokonały napadów na insty
tucje sowieckie.

Niedyskretne pytania.
—  Dlaczego rzeźnicy włocławscy

nie stosują się do wydanego nowego 
cennika na mięso,Pa pobierają według 
dawnego. Z. O.

Humor i Satyra.

Na dworcu.
Piękna ! Warszawianeczka zwraca 

się z czarującym uśmiechem do jecU 
nego z najmłodszych przedstawicieli 
Poznania i pyta:

—  Chłopczyku miły, a gdzie tu 
zajdę najprędzej na Targ Poznański?

Dziarski Poznaniak prostuje się 
szarmancko i opowiada:

—  Jak pani pójdzie ciągle prosto 
to pani zleci na głowę z mostu, jak 
pani pójdzie potem na lewo, to pani 
wpadnie na drzewo, a jakby pani 
chciała iść na prawo, to pani będzie 
za wystawą.

Policjant, który usłyszał tę infor* 
mację chwyta chłopca za kołnierz 
i strofuje:

—  Masz być grzeczny dla gości, 
rozumiesz?

—  Ja jestem niegrzeczy? —  dziwi 
się i z najgłębszem oburzen iem woła 
—  ja dla kongresówków wyuczyłem 
się apart poezjów, mnie się należy 
procent od Magistratu.

Odpowiedzi Redakcji.

Ks. kan. M. Hofman w Ciecho
cinku. Słuszne przypuszczenie. Tak! 
Już Sejm ustawodawczy myślał o uzdro
wieniu stosunków ekonomicznych 
w kraju. Ślad tego pozostał na złotych 
polskich, na których widnieje data 
lutego i rok 1919.

Zloty nie mógł się jeszcze pokazać 
ze względu na chaos w życiu gospo- 
darczem Polski i brak uzyskania po
życzki zagranicą. Sejm wówczas wy
kazał brak zdecydowania w stworze
niu jednego wspólnego frontu, któryby 
popierał zamierzenia rządu obdarzo
nego szerokiemi prerogatywami.

OGŁOSZENIA DROBNE.

Do pomocy pani domu i reperacji potrzeb
na ospba spokojna, cicha, skromnych 

wymagań. Adr. Kilińskiego 8.

Poszukuje posady do ukończenia praktyki 
frolnej w majątku mogę przedstawić chlub

ne świadectwa. Łaskawe zgłoszenia: maj. 
Bogucin skrz. poczt. 57 dla S. S.

Panienka poszukuje pokoju umeblowa
nego od zaraz. Wiadomość w Admini

stracji. ________________

Osoba dobrze wychowana, pracowita z szy
ciem, poszukuje posady jako freblanka 

lub zajęcia domem. Może wyjechać. Wiado
mość w Administracji.
I l i n  czerwonej cegły do sprzeda-
IIIU  nia. Wiadomość fabryka skrzyń, Sto- 
dólna 72.

f r 7 \Praktyczny Poradnik

Leczenia Owiec
Ppzez lit n e t.  Z. Dlszańshizgo.
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ŵ Księg. Powszechnej, ul. Brzeska
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